
POLITIEKE PARTIJ DEMOCRATEN'66

Notulen van de ALGEMENE REDENVERGADERING, gehouden op 26 en 2? 
oktober 1984*

1. OPENING POOR PE PARTIJYOORZITTER
Pe partijvoorzitter opent om 20.05 nur het congres met een citaat 
nit de Volkekrant.
In afwijking van de mededeling in het congresboek bestaat de congres- 
leiding uit vrijdagavond: Herman Schaper, Poeke Eisma, Ruby van Essen 
en zaterdag; Poeke Eisma, Herman Schaper en Michel Jager.
Pe congresleiding wordt bij acclamatie benoemd.

2. BENOEMING NOTULEN COMMISSIE
Pe notulencommissie bestaande uit Magda Berndsen (voorzitter) en 
Ankie van Leeuwen, aangevuld op zaterdag met Joke Sorgdrager wordt 
bij acclamatie benoemd.

5. BENOEMING STEMCOMMISSIE
Be stemcommissie bestaande uit Paul Vessels (voorzitter), Joke Staal 
en Vim Colin wordt bij acclamatie benoemd.
Met betrekking tot de agenda het volgende;
Pe parti.ivoorzitter; Er bestaat onduidelijkheid in de agendering van 
een aantal stukken. Be motie over het lijsttrekkerschap heeft zowel 
aspecten van politieke aard van vanwege het HR.
Be motie Nijmegen en ook andere over de verkiezing van de lijsttrekker 
kunnen op tweebrlei wijze worden gelnterpreteerd. Het lijkt het HB het 
verstandigst deze moties te behandelen bij het agendapunt Actuele Poli
tieke moties onder een subhoofdje. Bit betekent dat de afronding van 
het agendapunt HR niet vanavond zal plaatsvinden, maar morgen, Perhalve 
zal er t.a.v. dit agendapunt worden geschorst.
Be voorzitter doet een dringend beroep op het congres om dit voorstel 
van het HB te volgen.
Afdeling Nijmegen: Is het sens met de partijvoorzitter, maar verzoekt om 
ook de betreffende amendementen naar morgen door te schuiven.
Van Nieuwenhoven; Vindt dat behandeling niet moet plaatsvinden onder het 
etiket aktuele politieke moties. Het is juister om te zeggen dat er sprake 
is van een procedurezaak. Het is belangrijk dat een groter deel van de 
leden daarover zich uitspreekt.
Partijvoorzitter; Heeft geen zwaarwegende gedachten over hoe je het moet 
noemen als het maar op zaterdag plaatsvindt. Het kan ook genoemd worden 
onder interne aktuele politieke moties.
Bij acclamatie wordt het voorstel van het HB aangenomen, derhalve vindt 
behandeling van dit soort moties en amendementen plaats op zaterdag.
Be voorzitter van de stemcommissie geeft een toelichting op de stemproce- 
dure. Er zal gestemd worden bij gewone meerderheid, echter bij de wij- 
zigingen op statuten en HR zal bij absolute meerderheid worden gestemd, 
hetgeen o.m. inhoudt voor, tegen en blanko stemmen.
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4. BEGROTING 1985 en AANPASSING BEGROTING 1984 
1e pennin^meester Fonkert:
Be partij wordt geconfronteerd met een dalend aantal leden, hetgeen 
verminderde inkomsten betekent.
Be post personeel neemt nog steeds een groot gedeelte van de begroting in 
Er hebben zich inmiddels een aantal personele wijzigingen voorgedaan.
Be begroting heeft een totaal tekort van £80.000.- dit zal gedekt moeten 
worden via een speciale aktie. Bit tekort is opgeschroefd tot £100.000.- 
Be speciale aktie is bijna teneinde en heeft £60.000.- opgebracht. Het 
aldus ontstane tekort is verwerkt in de begroting van 1985«
Begroting van 69O.OOO.-, 10.000 betalende leden, waarvan er 1500 niet of 
nog niet hebben betaald.
Eet personeel heeft weer een ader moeten laten en er wordt nu gewerkt met 
een absolimt minimum.
Be keus was enerzijds het secretariaat terug te brengen tot praktisch 
nul. Be andere optie was kiezen voor een low key voortzetting. Er zal 
een beroep moeten worden gedaan op de medewerkers van het secretariaat 
om de zaak draaiende te houden. Na lange vergaderingen, waarbij de mede
werkers betrokken zijn geweest, is gekozen voor de low key oplossing.
Bit zal niet alleen financieel, maar 00k politiek van doorslaggevende 
betekenis zijn.
Be begroting is grotendeels gehandhaafd.
Een tweede aspect van de uitgavenkant is, dat 1 bestuurslid gedeeltelijk 
vrij zal worden gesteld. Bit is op de vorige ALV besloten, ingaande 1 dag 
na dit congres. Volgend jaar praten wij over 12 maanden, nu nog over 2. 
Wij hebben jarenlang hiervoor gevochten en willen dit graag handhaven.
Be Bemocraat is nogal aan fluctuatie onderhevig. Er wordt nergens zo 
mee gerommeld, denken sommigen, als met dit communicatiemiddel. Bekeken 
zal worden of daarop nog lets bezuinigd zal kunnen worden.
Be JB hebben wij in onze begroting p.m. opgenomen. Beze partij zou 
1000 leden moeten hebben om voor subsidie in aanmerking te komen. Zij 
zijn ruim op weg met 500.
Laatste punt van wijziging is de regio-afdracht. Be regio-afdracht kent 
een gegarandeerd minimum van £5000.- met uitzondering van Zeeland en 
Plevoland, zij hebben een gegarandeerd minimum van £2000.- 
Het voorstel wordt om voor alle regie's de bodem te laten zakken tot 
£2000.- met uitzondering van enkele regie's, die anders echt klem komen 
te zitten. Baarover zijn kontakten met regio penningmeesters.
Be penningmeester doet een beroep op de leden om wanneer er een aktie 
komt, vooral te denken aan de mensen op het secretariaat.

Toespraak voorzitter financiSle commissie (zie bijlage).
Er zijn geen opmerkingen vanuit de zaal.
Be bijgestelde begroting van 1984 en de begroting van 1985 worden bij 
acclamatie vastgesteld.

5. JAAROYERZICHT AR 
Voorzitter AR Mw. Kuiper;
Zij acht het nuttig om in tegenstelling tot haar voorganger, iets te 
zeggen over de AR, mede gezien in het licht van het gegeven dat er regio' 
zijn die geen AR-leden hebben.
Zij noemt enkele onderwerpen die in de AR behandeld zijn zeals euthanasie 
Het initiatiefwetsontwerp is er o.a. kunnen komen omdat er in de AR uit- 
voerig over gesproken is.
Altematieve geneeswijzen is behandeld op verzoek van Gerrit Mik. 
Markerwaard: Be indruk had kunnen zijn dat B'66 daarover verdeeld zou zij 
Echter de nieuwe argumenten waren voor de AR niet belangrijk genoeg om
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7. Vragemiurtje TWEEDE-KftMERFRACTIE
Soreker: Hoewel ik tot voor kort een zekere mate van be- 
wondennq voor de heer Rudinq voelde, is dat gevoel nu toch 
wel defimtief voorbii, sedert zxjn uxtlatingen van vonge 
week en het opleqgen van een soreekverbod aan direKteuren 
van arbeidsbureaux. Men mag oyxs met laten weten hoeveel 
nnensen inderdaad so 1 1 ic11eren. Ook Kamervoo rzitter Dolman 
iviaakfc zich schuldig aan het achterhouden van feiten besteino 
voor de opposatie alsmede aan een peer select xef vnigeven 
van gegevevis. Uat doet D7 66 hieraan0
M. Engwi rda :
Wi 3 hebben peer scherpe kritien, geuit. De vraag over het 
spreekverbod voor direkteuren van arbeidsbureaux kan ik 
met beant woo rden, omdat mij daarvan mets ter ore is ge- 
komen. Dit lijkt mij oven gens meer de taak van de heer oe 
honing, onaer wiens verantwoordina pi] vallen.
D’66 vindt de ODmerk ingevi van de heer Ruding bijponoer 
krenkend en YTiet represent at 1 ef. Volgens een onderzoek 1 n- 
pake het arbeidsvraaastuk door het sociaal cultureel Plan- 
bureau bli.ikt nota bene dat nust onder werklopen peer veel 
gevallen Pijn van apathie en depressie etc. Zij voelen pich 
hierdoor opmeuw aangevallen. Wij hebben dan ook afgelopen 
week oe moties van den Uvl en Klein linns gesteund tegen 
Ruding.
Eprekers Een vraag op het sociaal bestuur113ke vlak voor de 
heer ToiYimel: Zou g raag weten welke kntena van belang Pijn 
bij de benoeiYiing van een meuwe direxteur vari ftrtis omdat 
de huidige bijna geperis 1 oneerd wordt.
D. ToiYiiYiei:
E. e. a. is afhankeliik van 0.1Y1. plaatselijke factoren. Be- 
i'nvloeden van depe procedures is alleen inogelijk via de 
gemeenteraad en is mets voor landeli]ke politiek. Zou hier 
graag later in meer gedetai1leerder Pin op terugkomen.
Spreker: In het verleden sijn er discussies gevoerd waaroo
de partij Pich met name zou moeten richten. Morgen hebben 
we het hier o. a. ook over. Ik mis hierbij echter het punt 
omtrent de bescherming van de privacy. Wat gaat hier 
gebeuren. Dit punt zou meer aandacht van D’66 verdienen 
door o.a. politieke discussies uit te lokken om hierover 
stand punt en los te knjgen.
E. Wessel:
Een uitstekend punt. Onze werkgroep zit hier bovenop. 
Helaas knjgt dit punt te weimg steun van de andere poli- 
tieke partijen. Ook de PPR motie inzake de voortgang 
privacy wetgeving die voor 1-9 klaar had moeten pijn is 
verworpen. De Minister heeft beloofd e.e.a. voor 1-12 klaar 
te hebben. Ook is bij de Staatssecretans aanged rongen.
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E. e. a leeft te weimq 
hooqst droevige saak. 
Inrake het probleeivi van 
tegen de moties gestemd

bij de pers en 
de politie reorganisatle hebben wij

Bp reker s
Wellicht is de nieuwe paspoortcontrole een aanknopingspunt.
E.Wessels
Op langere termijn genen wellicht. Immers reeds nu vindt 
de paspoortcontrole via computers plaats. Er is zelfs een 
qeval bekend dat mensen die een uitkennq knjgen van de 
Bijstand woroen gecont ro 1 eerd via het Wat e r leid ingbec r i.i f. 
Dat soort raken njn aan de orde van de dag.
L. Groenman:
Toevallig cijn er dere week vragen aan Minister de honing 
van Social© Zaken gesteld omtrent het omgaan met persoons- 
gegevens. fils ik bijv. inrake de tweeverdienersreqelino in 
aanmerking kom voor een fiscale toeslag hoe weet ik dan dat 
mijn geqevens met gebruikt worden wanneer ik later van een 
bijstanduitkermg gebruik moet maken? Welke oaranties en 
welke ncht 1 ijnen bestaan er. Zo ook wanneer arbeidsbureaux 
verhuizen. In Roermond kon een inwoner stalen ladenkasten 
kopen compleet met de persoonsgegevens van honderden men
sen. E. e. a. rou te wijten ri,m geweest aan de haast waarmee 
de verhuinng in zijn werk ging. D" && doet hier echt alles 
aan.
E.Wessel :
Inrake de kwestie politie is de Kamer nog steeds met vol- 
doende ingelicht. De regering relf is het hier nog met 
over sens. Wij njn voorstander van pi aat sel i i ke politie in 
de grote gemeenten. Het voorstel tot samensmelten njks- 
politie en gemeentepolitle heeft n.o.m. het gevolg dat er 
wel eens een "harde" en een "rachte" politie kan ontstaan. 
Bovendien wordt de funktie van de Gemeenteraad verder uit- 
gehold, knjpt Just it le te veel te regoen en gaat de de
cent ra 1 i sat le met door.
W. de Hart! Inrake de verkoelde relatie met Suriname heeft 
D’66 bij monde van de heer Tommel zijn nek uitgestoken. 
Daarom 3 vragen:
1. Vindt de heer Tommel dit ook9
2. Zo ja, wat is het verschil met de opime van de 2e Ka- 
me r.
3. Braag nog antwoord op de vraag wat de memng van U is 
inrake het rapport Beer.

D. T omme1:
Wij weten met of wij moeten zeggen dat wij onze nek hebben 
uitgestoken. Wij hebben met een eigen standpunt in dere 
kwestle.
2. Het standpunt van de andere politieke partijen is als
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volgt: de WD wil met met Suriname praten zolang Bouterse
aan het bewmd is. Wij zijn ook teqen Bouterse e. c. . Wei 
zxjn wij van memnq dat wij aktxef bezig moeten blijven ter 
bevordenng van het herstel van de mensenrechten in Suri
name. ftlleen afwachten is met effect lef.
Pvdft en CDFl z it ten daar tussen in, zij hebben geen eigen 
standpunt.
Dit is een pijnlijk probleem. Hoewel het belanq van de 
Surinamers daar en hier voorop staat, is een discussie met 
de militairen vooralsnog met aan de orde. Wij vinden oe 
kwestie van de mensenrechten en naleving hiervan zeer be- 
langnjk. Wij kijken ook naar Indonesie, Pakistan, Soedan 
etc. Het rapport van de commissie Beer is nog met besoro- 
ken. Dit komt binnei-ikort aan de orde. Dit rapport pleit 
voor herstel van de kntische dialoog met de militaire re- 
genng. Dat gaat op dit moment te ver. Een eerliike recht>- 
ganq, vrijheid van meningsu11 mg alsmiede persvnjheid zijn 
daar o. m. de voorwaarden voor. Zodra er in Suriname een 
teruqkeer is naar democratische verhoudingen pleit ik voor 
herstel van de dialoog. Op 6-11 staat de buitenlandse po
litick op het programme en wordt het le rapport van ae 
commissie Beer besproken en is er wellicht ook ruimte voor 
het 2e rapport.
M. Engwirdas
Sluit zich geheel aan bij de vonqe spreker en zou eigen- 
lijk willen voorstellen aan de heer de Hart, oezien oe 
aktiviteiten van de heer Tommel, de motie in te trekken. 
Uitspraken over deze kwestie kunnen zeer schadeli.ik zi.ui. 
We zullen alert zijn in deze kwestie en kijken welke moge- 
lijkheden we kunnen aangnjpen wanneer de tijd njp is.
Spreker: Wat is het standpunt van de fraktie inzake het 
geval dat de le Officier van Just itle tegen de Centrum 
Partij is.
M.Engwirda:
Het idee van Han Lammers is ons sympathiek in deze.
E. Wessel:
Wij zijn blij met het voorstel van de heer den Uyl. Jammer 
dat onze motie het met haalde.
Kuyk: Een korte vraag: Gaat de PTT nog steeds defimtief
naar Groningen0
Er ligt op dit moment nog steeds een kontrakt inzake de 
spreading en de regenng kan dit kontrakt niet eenzijdig 
verbreken. Wat zijn de consequent les nu er meuwe feiten 
aan het licht zijn gekomen. Met name het kostenaspect.
E. Nypels:
Hoe het zit met de spreiding van dit bednjf wordt eerst 
duidelijk na overleg met de betrokkenen zijnde Groningen en 
Zuid Holland. Voorlopig beschikken wij nog over onvoldoende 
gegevens om hierover een uitspraak te kunnen doen. Wij
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hebben ons destijcJs sterk qeiYiaakt 
n j ksd lensten met inbegnp van de 
voor Groningen en Leeuwarden. Een 
echter met geven gesien de nieuwe

voor de spreading van de 
PIT. 3000 arbeidsplaatsen 
eindoordeel kunnen we nu 
gegevens.

Wolf: Wat is het standpunt inzake de 1eegstandswet inza^e 
tijdsreqistratle en het snel invoeren van de mogelijkheid 
van naamloos dagvaarden.
E.Nype1s:
De fraktie heeFt voor de 1eegstandswet qestemd. Het is ap- 
soluub gewenst dat er met gekraakt behoeft te worden, dat 
de gemeentebesturen een ander toewijzingsbe1eid kunnen 
voeren. Het wetsontwerp dat er nu ligt is een politiek 
compromi s.
1. Zorg voor gemeente om worn ngt oewi j z i nq te verbeteren.
2. Wet geeft mogelijkheid van tijdelijke verhuurreoelinq. 
Met name voor dat punt heeft D’66 hard geknokt. We moeten 
iminers de oorzaken van de leegstand aanpakken.
3. Een verbeterde mogelijkheid voor ontruiminqsprocedures. 
ftnomeme dagvaardmq. Hiermee zijn we mteindeliik akkoord 
gegaan op voorwaarde dat dit punt met direkt in werking 
treedt. Er is een overqanqspen ode van minstens i jaar. 
Erkenvung van het kraken is een noodzaak. De overneid 
voerde hier een wanbeleid. WD is voor direkt invoeren, 
onze fraktie zal tegen het direkte invoeren stemmen. 
Registratie als zodamg is de hoeksteen van het compromis. 
Het wetsontwerp is te ingewikkeld. Er ligt een amenaement 
van de PvdPi met een eenvoudiger voorstel. Hoort graag nog 
de mening van hr. Wo 1 fensbergen.
B. Pns! Wat is de mening van de fraktie dat NCO-qelden 
bestemd voor ontwikkelingshulp te gebruiken voor gastar- 
beiders, zoals de WD dat wil.
Coinmentaar: Mw. Terpstra zou haar tijd beter kunnen ge- 
b ruiken.
Pegtei: Wil van de fraktie weten of ze zich nog kunnen 
vinden in het voorstel van apnl j.I. inzake 3000 arbeids- 
plaatsen voor 250 mnljoen naar Groningen, zoals oon in ons 
ve rk iez ingsprog ramnYia staat.
E. Nypels!
Wij houden ons aan ons verkiezingsprogramima, hoewel de 
wijze van realisatie ons dubieus voorkomt momenteel.
Hr. v. Nieuwenhoven: Hoewel deze kwestie door een extern 
bureau onderzocht is, vraag ik me af wat de mental iteit van 
de fraktie is.
E.Nypels!
De punteti van overleg gaan voor een groot deel over de 
meuwe feiten. Wij hebben te maken met het kabinetsbesluit 
dat gaat tot 250 miljoen. Wat de consequentles zijn wanneer
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dit bedrag hoger uitvalt, is nog met bekend. Tot nu toe is 
er vnjwel alleen overleg iviet het Noorden gevoerd, waaroij 
het Rijksoverheidkontrakt centraal stond.
Schutte: Zou graag willen weten wat onse fraktie geneod
heeft en wat plan is t.a.v. pornograflebesluit.
L. BroeniYian:
De Minister is voor vnje pornografie. Wij zijn voor libe
ral isenng als er v. w. b. de afbeeldingen geen misdn.if in 
heb produktiespe1 is. De Minister is wet dene opvatting van 
ons ivieeaegaan. Dat wil zeggen bat er in de produkt lesfeer 
natuurlijk vnjwel altiid weimg te bewijsen valt. In leder 
geval koiYit dit aiYiendement van D’66 ten goeoe aan de wet od 
po rnog rafie.
Laatste vraag: N.a.v. de meer geemancipeerde opvatting
v.w.b de spreiding van de PTT, nu er nieuwe feiten aan het 
licht bijn gekoiYien, nou ik wel eens willen weten of dit ook 
aeldt v.w.b. de kerncentrales. Tot nu toe was de opvatting 
van de fraktie het met plaatsen van kerncent rales.
fintwoords De situatie is voor wat dit punt bet reft cijfei— 
lYiatiq duidelijk. De BMD was een politieke keuce die achter-- 
af als een lastig verschijnsel wordt beschouwd, want het 

Kabinet heeft wel degelijk plannen meuwe kerncent rales te 
bouwen. Wij blijven echter tegen. Ook v.w.b. het Markermeer 
kunt U er zeker van zijn dat die Markermeer blijft.

8. VIJZIGINGSVOORSTEL STATUTEN EN HUISHOTJDELIJK REGLEMENT
De wijzigingen op art. 4 en 5 worden bij acclamatie goedgekeurd. 
Amendement 8.011 wordt bij acclamatie aangenomen.
Amendement 8.001 en amendement 8.002 wordt bij acclamatie aangenomen. 
Amendement 8.005:
LVC: Volgens het voorgestelde artikel kunnen aspirant leden als vertegen- 
woordiger van D'66 gekozen worden. Alleen gewone leden van D*66 moeten 
gekozen kunnen worden.
HBj Het HB ontraadt dit amendement, Zojuist is art. 4 van de statuten 
vastgesteld. Het aspirant lidmaatschap moet meetellen, Het amendement 
gaat juist in tegen datgene wat wij hebben bedoeld.
In stemming; verworpen.
Amendement 8.004:
Rapportagecie; de rapportagecommissie heeft het advies gegeven om het 
niet in de statuten op te nemen, maar uit te werken in het HR. Als het 
nu wordt aangenomen, kan het worden verwerkt in het HR.
HB; 1 zin toevoegen aan de statuten en de overige zijn wijzigingen in 
het HR.
Zonder stemming wordt dit amendement aangenomen.
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Amendement 8.005 wordt zonder stemming aangenomen.
De wijzigingsvoorstellen voor de statuten zijn gepasseerd. Aan de 
orde zijn nu de amendementen en wijzigingen van het HR.
Amendement 8.012:
Indiener: Het is niet meer dan logisch dat een subafdelingsvergadering 
een amendement of motie kan indienen.
f. gaat over de commissies genoemd in art. 54 lid 2 van het HR bv. 
programmacommissie en Ivc kunnen dan alszodanig amendementen indienen. 
Rapportagecommissie: punt g is toegevoegd nadat het de rapportagecie 
al gepasseerd had. Op het moment dat wij overgaan naar een formele 
structuur van opsplitsing wordt het automatisch en hoeft het niet apart 
geregeld te worden. Hij vraagt over de punten f en g afzonderlijk 
stemming,
HB - Cass^: Yoor wat betreft punt g sluit hij zich aan bij de rapportage
cie. Hij ontraadt derhalve punt g. Het voegt niets toe. 
f. Op het moment dat de commissies zelfstandig moties en amendementen 
kunnen indienen is er sprake van een funktievermenging. Als er wijzi
gingen dienen te worden aangebracht, dient het te geschieden door 
politieke organen en dat is geregeld.
In stemming punt f: verworpen.
In stemming punt g; verworpen.
De wijzigingsvoorstellen van het HB t.a.v. de betreffende artikelen 
worden bij acclamatie goedgekeurd.
Amendement 8.020: zonder stemming aangenomen,
Amendement 8.021: zonder stemming aangenomen.
Art. 19.1> 2 en 5 t/m c worden bij acclamatie aangenomen.
Amendement 8.022:
Indiener: Vindt het te vaag en er zal te weinig gebruik van gemaakt kun
nen worden. Eventueel moet daarom vervangen worden door verplicht. Er 
zijn vaak mensen met prima kwaliteiten, die alleen bij de besturen be- 
kend zijn.
Het HB zou 00k een advies uit kunnen brengen over landelijke vertegen- 
woordigers, waarbij rekening gehouden kan worden met regionale spreiding. 
HB - Cass4; Bij de toelichting op de stukken is als uitgangspunt gefor- 
muleerd, dat zo veel^mogelijk decentralisering moet worden vastgesteld.
De reden waarom het HB dus zegt een eventueel stemadvies ligt aan het 
feit dat verschillende niveau's zelf moeten beslissen of zij dit nodig 
vinden of niet. Het HB wil niet verplichten tot het uitbrengen van een 
stemadvies. Het is bovendien strijdig met datgene wat wij in januari 
hebben afgesproken.
In stemming; verworpen.
Oorspronkelijke HB tekst zonder stemming aangenomen.
Amendement 8.025 wordt zonder stemming aangenomen. lid 51‘*g>h»i accoord. 
Amendement 8.024 toevoegen aan art. 19*4
Indiener: het nieuwe art. 19.5i* zo juist aangenomen, staat niet in art. 
19.4. Als de geschillencie voor een kandidaat een positief besluit neemt, 
vist de kandidaat achter het net.
Rapportagecie; er ontstaat een nieuwe bevoegdheid voor het HB.
HB - Cass4; Het HB ontraadt dit amendement. Het HB vindt het belangrijk 
dat zo veel als mogelijk is en in het vermogen ligt wordt geregeld.
Er kunnen zich echter situaties voordoen dat door de tijdsdruk die er 
ontstaat geweld gedaan wordt aan een zorgvuldige rechtsgang. Dit is van 
buitengewoon veel gewicht. Het HB is het eens met de intentie van de in- 
dieners, maar deze garantie moet niet in het HR worden vastgelegd.
In stemming; verworpen.
Art, 4 accoord.
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Amendement 8.025s
EB - Casses Het HB ontraadt dit amendement. Uitgangspunt is dat 
wanneer demand lid is van D'66 hij dat ook is. Op tal van punten 
mag hij dan meespreken en meestemmen. Waar je een grens ook legt, 
er ontstaan altijd grensgeschillen. Wij moeten vanwege incidenten 
het principe van onze partij niet verlaten.
In stemming: verworpen.
Gewijzigd voorstel op 5»6 en 7 zonder stemming overgenomen.
Art. 22 en 24 zonder stemming aangenomen.
Amendement 8.055 wordt zonder stemming aangenomen.
Art. 25.5 wordt aangenomen.
Amendement 8.050s
Indiener; Eet HB lidmaatschap is een dermate tijdrovende zaak dat het 
niet te combineren is.
HB - Casse: Het gaat om individuele vrijheiden van leden om te bepalen 
hoeveel tijd men in de partij wil steken. Principieel is de vraag of 
het te kombineren valt.
1) Het HB vindt dat de EK niet gelijk te stellen is met een vertegen- 
woordiging in de TK. Be EK fraktie heeft een andere relatie met het HB. 
Het HB acht het wel degelijk een goede kombinatie om de dagelijkse poli
tick vanuit him HB lidmaatschap te kombineren met die van een vertegen- 
woordigend lichaam.
Het is bovendien heel praktisch, al was het alleen maar vanwege het 
abonnement op de kamerstukken e.d.
Het HB ontraadt dit amendement,
Mertens s Vindt dat er te weinig wordt gelet op de principi^le kant.
Het is een goede gewoonte binnen D'66 om zo min mogelijk te combineren.
Amendement 8.051s
Indiener: deze drie zijn praktisch onverenigbaar, omdat mensen in het 
HB wijzigingen kunnen aanbrengen in kandidatenlijsten, waarvoor zij 
zelf kandidaat kunnen staan.
Amendement 8.052s
Indiener: de principiSle stellingname zit bij amendement 8.050. Hij 
vindt er echter wel wat voor te zeggen dat sommige leden hun ervaring 
kunnen inzetten in een andere funktie. Echter het lidmaatschap van EK 
en HB zijn onverenigbaar.
Glastra van Loons pleit voor een verenigbaarheid van HB en EK. De EK 
heeft een heel andere rol in het bestel. EK funktioneert als 5® rad aan 
de wagen. Bit is o.m. de reden dat wij van mening zijn dat de EK moet 
worden afgeschaft. Be EK is in feite een lichaam dat in ons bestel niet 
een regie funktie vervult. Ziet geen enkele onverenigbaarheid in relatie 
met het HB. Het kan tot gevolg hebben dat het HB veel beter op de hoogte 
is van de gang van zaken op het Binnenhof.
Hij bepleit met klem om deze onverenigbaarheid niet in te voeren.
Rogier: Heeft zich in de afgelopen jaren beziggehouden met de kwestie 
van onverenigbaarheden, E4n van de redenen dat kombinaties van funkties 
voorkomen moet worden is dat een onbevooroordeelde afweging moet kunnen 
plaatsvinden. In deze situatie moeten wij echter pragmatisch reageren.
EK en HB is een verenigbaarheid en daarbij dreigen geen bezwaren op te 
treden.
HB - Cass^: Het argument dat HB wijzigingen kan aanbrengen in een kandi- 
datenlijst gaat niet op, daarbij komt zoveel meer kijken.
In stemming amendement 8.050s aangenomen.
Be oorspronkelijke tekst van art. 25*6 blijft staan, waardoor de amende- 
menten 8.051 en 8.052 komen te vervallen.
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Amendement 8.034s
HB wenst toe te voegen aan het amendement; op basis van de regio- 
afdracht december daaraan voorafgaand.
Indiener gaat akkoord met deze toevoeging.
Zonder stemming aangenomen.
Amendement 8.035 zonder stemming aangenomen.
Amendement 8.056;
Indiener; om een keus te maken voor een bepaalde kandidaat is het be- 
langrijk om te weten wat een kandidaat nil al yeet en kan.
HB - Cass4; Wat de kandidaat allemaal kan moet blijken uit de presen- 
tatievergaderingen. Ontraadt dit amendement.
In stemming: verworpen.
Amendement 8.040; zonder stemming aangenomen.
Amendement 8.041: zonder stemming aangenomen.
Amendement 8.042: zonder stemming aangenomen.
HB - CaBs4; Rapportagecie, HB en indieners zullen zich beraden over 
de formulering.
Van der Hoeven - SVB; 5 jaar geleden zijn er enkele amendementen aan
genomen t.a.v. de SWB-statuten. Bit jaar is bericht ontvangen van de 
Rechtbank van Amsterdam dat deze amendementen niet verwerkt knnnen worden. 
Echter de SWB kan 00k funktioneren zonder deze amendementen. In het voor- 
jaarscongres zullen hierover nadere voorstellen volgen.
Motie 8.51:
Indiener; Bemocratie is een politiek systeem dat leeft bij de gratie van 
de mens. Be mens laat de democratie leven. Hij geeft een vergelijking met 
de latijnse taal. B'66 heeft de plicht zich sterk te maken voor de demo
cratie. B'66 schijnt niet te ontkomen aan de vervlakking. Al bijna 20 jaa: 
staat B'66 voor een ver doorgevoerde democratisering. Referendumvoorstel 
heeft veiligheidskleppen ingebouwd. Het verhoogt de interesse en de moti- 
vatie en het gebeuren in onze partij. B'66 wordt te veel geregeerd door 
de angst. Ondanks het stemadvies van het HB moeten wij breken met die 
angst. Bemocraten leef en durf te leven in B'66.
Mertens; Verwelkomt het initiatief. Vindt het een waardevolle suggestie. 
Ten Have; wil het als lid van de financiSle kommissie ontraden.
Rogier; Be besluitvorming in deze partij is altijd een moeilijke zaak ge- 
weest. Hij heeft niet de overtuiging dat dit de besluitvorming in onze 
partij zal verbeteren. Het wordt er alleen nog maar ingewikkelder door. 
Hij waarschuwt derhalve het congres en ontraadt deze motie.
HB - Cass4; Hij bewondert de geestdrift van de indiener. Bat democratie 
leeft bij de gratie van de mens ondersteunt hij. Juist omdat w j de de
mocratie zo belangrijk vinden hebben wij~het one-man-one-vote systeem.
Wij moeten hier niet al te licht over denken. Het grote probleem is; wie 
stelt de vragen vast. Be gratie van de mens wordt tekort gedaan wanneer 
demand alleen een hokje in mag vullen.
Hij sluit zich tenslotte aan bij het lid van de financigle commissie.
Het congres heeft nogal eens de neiging om te zeggen tegen het HB iets 
te regelen zonder dat daarbij de kosten in ogenschouw worden genomen.
Be kosten van een referendum zijn buitengewoon hoog, terwijl de toege- 
voegde waarde niet erg hoog is. Berhalve ontraden.
In stemming; verworpen.
Motie 8.6l ;
HB; HB stelt dat reeds jaren in deze motie is voorzien.
Rapportagecie; inhoudelijk heeft het HB gelijk, de motie is overbodig. 
Indiener; denkt dat er sprake is van een misverstand. Hij wil er over 
praten. Het wordt doorgeschoven naar morgen.
Schorsing voor wat betreft dit agendapunt’.
Be vergadering wordt tot zaterdag geschorst
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10. HEROPENING
De congresvoorzitter heropent om 10.50 uur het congres.
Hij heet de gasten van andere politieke partijen c.q. groeperingen 
welkom.
11. TOELICHTING OP DE STEMPROCEDURE
Er zal gestemd worden met gewone stemmen voor en tegen, behalve de 
wijzigingen op het HR, deze dienen met absolute meerderheid aangeno- 
men te worden, hetgeen betekent dat ook blanko gestemd kan worden.
12. PRESENTATIE KANDIDATEN
De heer Kersthold presenteert zich voor de funktie van partijvoorzitter. 
De heer Kohnstamm presenteert zich eveneens voor de funktie van partij- 
voorzitter.
De heer Kok presenteert zich voor de funktie van 2e penningmeester en 
wordt bij acclamatie benoemd.
Er zijn 5 kandidaten voor het PSYI-bestuur en er zijn 4 vakatures.
De heren Beek, van Eupen en van Eijk presenteren zich.
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13. Eerste deel behandeling ARBEID, BASISINKOMEN en SOCIALE ZEKER- 
HEID ___________________________

Bij dit agendapunt voert namens het Hoofdbestuur (HB) de Heer 
van Eupen het woord.
Hij brengt in herinnering dat op het vorige congres HB-Resolu- 
tie I is besproken en de op deze Resolutie ingediende amende- 
menten zijn behandeld.
Vervolgens geeft hij een korte samenvatting van de strekking 
van HB-Resolutie I:
- in deze Resolutie wordt geconstateerd dat er op dit moment 
geen evenwicht bestaat tussen vraag en aanbod van betaald 
werk. Tevens wordt geconstateerd dat in het huidige beleid 
en politieke denken de aandacht onvoldoende wordt gericht 
op onbetaalde arbeid.

- D'66 blijft streven naar een evenwicht in waardering van be- 
taalde en onbetaalde arbeid. Voorkomen moet worden dat er eer 
scherpe tweedeling ontstaat tussen personen die betaald en 
personen die onbetaald werk verrichten.
D'66 wil een voortzetting van het beleid van arbeidsduurver- 
korting - en zonodig een afdwingen daarvan - waarbij de in- 
vulling flexibel geschiedt.

- D'66 wil voorts het onbetaalde werk opwaarderen door middel 
van o.a. het toestaan van "werken-met-behoud-van-uitkering", 
het afschaffen van de sollicitatieplicht voor degenen die 
vrijwilligerswerk verrichten, en het stimuleren van werkge- 
legenheidsprojekten.

Met deze Resolutie kunnen bouwstenen worden aangedragen voor 
de vernieuwing van het Beleidsprogramma, waarop dan vervolgens 
een adequaat verkiezingsprogramma kan worden gebaseerd. Een 
en ander in samenhang met beleid op het gebied van Sociale 
Zekerheid en Basisinkomen.
Tot slot van deze samenvatting zegt het HB dat moties, waarin 
wordt aangedrongen op nieuwe nota's en studies over het onder- 
havige onderwerp op dit moment niet erg opportuun zijn; er wor
den immers steeds studies door het SWB gepleegd.
Hierna gaat de vergadering over tot het afhandelen van de op 
HB-Relolutle II ingediende amendementen:
Am. 12051
Am. 12052
Am. 12053
Am. 12054
Am. 12055
Am. 12056
Am. 12057

wordt aangenomen 
wordt ingetrokken 
wordt aangenomen 
wordt ingetrokken 
wordt ingetrokken 
wordt aangenomen 
wordt verworpen
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Vervolgens wordt overgegaan tot behandeling van de op HB- 
Resolutie III ingediende amendementen;
Am. 12071 : wordt aangenomen
Am. 12072 ; wordt verworpen
Am. 12073 : wordt aangenomen
Am. 12074 : wordt verworpen
Am. 12075 : wordt aangenomen
De Voorzltter stelt vast dat er nu 3 geamendeerde HB-Resolu- 
ties ter tafel liggen; alvorens deze Resoluties in stemming 
te brengen, wordt eerst overgaan tot behandeling van de 
naar aanleiding van de drie HB-Resoluties ingediende Moties;
De woordvoerder van de AAV van Apeldoorn geeft een korte toe- 
lichting op de door deze AAV ingediende Motie 12.01;
De D'66-Nota "Adelt Arbeid" is geschreven tegen de achter- 
grond van de grote werkloosheid, het grote tekort aan werk- 
gelegenheid. Dit komt naar het oordeel van de indieners on- 
voldoende in de nota tot uiting.
In de Nota worden een aantal op zichzelf goede aanbevelingen 
gedaan: werken met behoud van uitkering, afschaffen van de 
sollicitatieplicht, e.d. Dit blijven echter "randverschijn- 
selen": het gaat immers toch om het bestaande tekort aan be- 
taalde arbeidl De Nota bevat eigenlijk een lange-termijn- 
filosofie over "arbeidsethos".
Motie 12.01 is, aldus de indieners, gericht op het op kortere 
termijn beeindigen van de schrijnende ongelijkheid tussen de 
"hard-werkende" en de "hard-werkzoekende" mensen. Dit in re- 
latie tot maatregelen in het kader van de sociale zekerheid. 
Omdat drastische arbeidstijdverkorting op dit moment nog niet 
in zidit is - de vakbeweging komt zelfs wat op haar schreden 
terug - is het noodzakelijk om dit wettelijk te regelen.
De 8-urige werkdag is immers destijds ook wettelijk geregeld, 
aldus de indieners.
De indiener van Motie 12.02 heeft geen behoefte aan een toe- 
lichting.
De woordvoerder van de ARV Drenthe licht vervolgens de door 
deze ARV ingediende Motie 12.03 toe:
De Motie bevat een idee om iets aan de verstarde arbeidsmarkt 
te doen. Er zou een bepaalde vastgestelde minimum arbeidsduur 
per week of per jaar moeten zijn, waarbij ieder individueel 
kan onderhandelen over eventueel m6§r uren arbeid. 
Uitgangspunt is, dat een ieder die dat wenst in principe toe- 
gang kan hebben tot loonarbeid; hiervoor zijn dan wel "flexi- 
bele porties arbeid" noodzakelijk.
Een spreker ult de zaal brengt naar voren dat wettelijk ver- 
plichte arbeidstijdverkorting een "grijs circuit" in de hand 
zal werken. De Heer Meerburg merkt vanuit de zaal op dat de 
ingediende moties zeer complex zijn, omdat vanuit twee moei- 
lijk te combineren sporen wordt gedacht; enerzijds een libe- 
rale gedachtegang en anderzijds de gedachte dat de overheid
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iets moet doen aan de werkloosheidsproblematiek.
Bij moties 12.01 en 12.02 vreest de Heer Meerburg dat er, 
door de voorgestelde wettelijke maatregelen, een scherpe sche 
ding zal ontstaan in twee groepen mensen. Dit gaat bovendien 
in tegen de liberate gedachtegang. Hij is al met al van me- 
ning dat deze twee moties te star zijn voor D'66.
De Heer Van der Hoeven is van mening dat de visie van D'66 
op het fenomeen arbeid maatgevend is voor het beleid ten aan- 
zien van sociale zekerheid en basisinkomen.
Hij constateert overigens dat de nu aan de orde zijnde moties 
dezelfde "lijn" bevatten: er is meer flexibiliteit nodig in 
de arbeidsmarkt voor betaalde arbeid. Door een grotere flexi
biliteit en door verdergaande automatisering, zal de overgang 
tussen betaald en onbetaald werk vloeiend worden.
De Heer Van der Hoeven stelt voorts dat, wanneer de lonen hoo' 
blijven en het grootste deel van de persoonlijke dienstverle- 
ning onbetaald blijft, de werkloosheid hoog zal blijven.
Hij vindt tot slot dat de HB-Resoluties de voorkeur verdienen 
boven de ingediende moties, omdat deze een minder rigide 
beschouwing over arbeid bevatten dan deze moties.
De Heer Jeurlink brengt naar voren dat motie 12.03 niet moet 
worden gezien als alternatief voor de HB- Resoluties, maar al: 
aanvulling daarop. Deze motie 12.03 kan naar zijn mening dan 
ook naast de HB- Resoluties worden aangenomen.
De Heer Van Eupen merkt namens het Hoofdbestuur op dat motie 
12.02 het duidelijkst een alternatief biedt voor de HB-Resolu' 
ties. In deze motie zijn HB-Resoluties I, II en II als het 
ware "in elkaar geschoven". Het HB heeft in principe geen in- 
houdelijke bezwaren tegen deze motie, maar vindt het door el
kaar halen van de drie HB-Resoluties nogal verwarrend.
Over motie 12.01 merkt het HB op dat de in deze motie bepleit< 
drastische arbeidstijdverkorting ook in de HB-Resoluties word 
genoemd. Verder zijn er in deze motie nogal wat onduidelijkhe 
den: waar komt bijvoorbeeld de "gemiddeld 1200 uur" vandaan? 
Het HB ontraadt deze motie, ondanks het feit dat er veel goe- 
de gedachten in staan.
Motie 12.03 beschouwt het HB als een op zich zelf staande mo
tie, niet zozeer als alternatief voor de HB-Resoluties. Het 
HB ziet in deze motie goede ideeen, maar vindt de mate van 
exactheid daarvan niet aanvaardbaar: het koppelen van een bo- 
demvoorziening van 62^% van het huidige loon aan een arbeids- 
duur van 25 uur is bijvoorbeeld als vangnet te laag.
De indiener van motie 12.01 merkt op dat zijns inziens ge- 
streefd moet worden naar een arbeidsduur van 25 uur per week 
in 1990. Het is ook mogelijk om over een andere periode dan 
een week te praten, bijvoorbeeld 150 werkdagen per jaar.
De indiener van motie 12.03 vertelt dat het niet de bedoeling 
van deze motie is om de sociale bodemvoorziening met een be- 
paald percentage naar beneden te brengen. Wei is het volgens 
de indiener nodig om de sociale zekerheidsuitkering te base- 
ren op de minimale arbeidsduur. Hierdoor kan een ontkoppeling 
plaatsvinden tussen sociale zekerheid en flexibele (extra) 
loonarbeid. Volgens de indiener biedt het HB geen argumenten 
om deze motie te ontraden.
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Hierna worden de moties in stemming gebracht:
Motie 12.01 : wordt verworpen
Motie 12.02 : wordt verworpen
Motie 12.03 : wordt aangenomen.
Vervolgens brengt de voorzitter de drie geamendeerde HB-Reso- 
luties in stemming. Hij tekent hierbij aan dat de aangenomen 
motie 12.03 moet worden beschouwd als aanvulling op de HB-Re- 
soluties, niet als integrate vervanging daarvan.
HB-Resolutie I : wordt aangenomen 
HB-Resolutie II : wordt aangenomen 
HB-Resolutie III ; wordt aangenomen
De voorzitter gaat vervolgens over tot behandeling van een 
aantal aktuele politieke moties over bet onderwerp Arbeid die 
op de vorige ALV zijn aangehouden.
Motie 5.03 ; wordt ingetrokken; bet HB zegt toe bet gestelde 

in deze motie over te nemen.
Motie 5.04 : wordt aangenomen.
Hierna stelt de voorzitter de overige moties aan de orde die 
over Arbeid dan wel de Nota Adelt Arbeid zijn ingediend:
Motie 12.11
Over deze motie merkt bet HB op dat in bet Beleidsprogramma 
de in de motie genoemde onderwerpen successievelijk aan de or
de zullen komen. Het HB heeft er dan ook geen bezwaar tegen 
deze motie over te nemen.
Een spreker uit de zaal (de Heer Asman) merkt op dat de pro- 
blematiek rond het Basisinkomen nog steeds nader bestudeerd 
moet worden. Deze spreker merkt voorts op dat er bij herver- 
deling van arbeid het rislco bestaat dat goede mensen worden 
"stilgelegd", een deel van het produktieve vermogen van deze 
mensen blijft dan liggen. En dit terwijl er zijns inziens geei 
gebrek is aan zaken die moeten worden gedaan.
Het HB beaamt dat er nog heel wat gestudeerd moet worden.
Motie 12.11 wordt vervolgens door het congres aangenomen.
Motie 12.12
Het HB ontraadt deze motie; het HB heeft immers al toegezegd 
met deze materie steeds bezig te zullen zijn, evenals het SWB
Deze motie wordt verworpen door het congres.
Motie 12.13 (herziene versie, CB 39)
Mevrouw van Wagensveld licht namens de indieners toe dat dez< 
motie is ingediend om ervoor te waken dat er niets meer ge- 
beurt als de diskussies achter de rug zijn en moties zijn aan
genomen .
Zij acht het noodzakelijk dat D'66 zich continu met dit onder
werp bezig houdt; ook om te komen met nieuwe denkbeelden in 
plaats van de geijkte ideeen. Zij voegt hieraan toe dat het 
HB niet zelf alles hoeft te doen, maar vindt wel dat het HB
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hierbij een coordinerende rol moet vervullen.
Het HB vindt het betoog van mevrouw van Wagensveld een her- 
haling van eerdere betogen; het HB heeft al gezegd dat dit 
onderwerp de blijvende aandacht van het SWB heeft.
De motie 12.13, herziene versie, wordt hierna aangenomen.
Motie 12.14
Mevrouw van Doesen licht toe dat de problematieken rond de 
informatiemaatschappij en arbeid niet alleen moeten worden 
gezien als "profileringspunten". Zij vindt het onderwerp 
Arbeid dermate belangrijk dat Arbeid volgend voorjaar opnieuw 
als apart punt voor de ALV moet worden geagendeerd.
Het HB zegt hiermee akkoord te kunnen gaan, mits niet strikt 
wordt vastgehouden aan het agenderen van het onderwerp Arbeid 
voor het voorjaarscongres. Mevrouw van Doesen wil dat Arbeid 
in ieder geval v66r het vaststellen van het verkiezingsprograr 
ma als apart thema op een congres wordt behandeld.
Het HB zegt toe te trachten dit te zullen realiseren.
Motie 12.15
Deze motie wordt aangenomen. 
Motie 12.16
De woordvoerder van de indieners van deze motie vraagt aan hei 
HB hoever het HB eigenlijk wil gaan met het betrekken van 
werklozen in de besluitvorming in belangrijke maatschappelijk« 
organen: kan het zo zijn dat een organisatie van werklozen 
als adviseur van een Gemeente kan optreden? Het HB antwoordt 
dat reeds in de eerste versie van het Beleidsprogramma aan
dacht aan deze zaken wordt besteed.
Motie 12.17; wordt ingetrokken.
Motie 12.18; wordt ingetrokken.
Motie 12.19:
Het HB merkt op dat de term "deeltijdstatuut" nogal zwaar is. 
Als daarvoor ook mag worden gelezen "stelsel van regelingen" 
heeft het HB geen moeite met deze motie.
Deze motie wordt vervolgens aangenomen.
Motie 12.20
De woordvoerster van de indieners van deze motie merkt op dat 
er, naast doorgaans onaangename berichten, nu lets positiefs 
uit Brussel te melden is: er kan worden geprofiteerd van het 
Europees Sociaal Ponds bij aktiviteiten in het kader van de 
jeugdwerkloosheid. Zij dringt erop aan dat er bij dergelijke 
extra aktiviteiten steeds sprake zal zijn van een evenredige 
deelname van jongens en meisjes.
Het HB verklaart deze motie over te willen nemen. Het congres 
neemt de motie vervolgens aan.
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Motie 12.21
De woordvoerder van de indieners van deze motie constateert 
dat de inhoud van deze motie na een half jaar nog steeds ak- 
tueel is: de behoefte om arbeidstijdverkorting wettelijk te 
regelen als de sociale partners niet snel genoeg tot overeen- 
stemming hieromtrent komen. Bovendien geeft de tot nu toe tus- 
sen sociale partners afgesproken arbeidstijdverkorting alleen 
zekerheid voor de mensen die al een baan hebben; de werklozen 
zijn hiermee niet aan werk geholpen.
De indieners hebben er behoefte aan om dit punt apart naar vo- 
ren te brengen, naast de HB-Resoluties, als uiting van een 
"gemoedsbeweging", aldus de woordvoerder.
Het HB acht deze motie overbodig, omdat dit punt ook in de HB- 
Resoluties is verwoord.
De motie wordt vervolgens door het congres aangenomen.
Motie 12.22

De woordvoerder van de indiener van deze.'motie wil graag meer 
tijd om deze motie te behandelan. De voorzitter acht dit niet 
noodzakelijk, evenmin als het congres.
De woordvoerder licht vervolgens de motie toe; hij stelt dat 
de instelling van de mensen vandaag, beslissend is voor de toe 
komst. Hij stelt vervolgens dat er maar g§n soort goede arbeic 
is, namelijk; bijdragen aan een betere saraenleving. Hij is wai 
dit betreft niet bang voor een zeker "padvinders"-image van 
D'66. Er moet meer verantwoordelijkheid voor een ieder zijn 
voor die betere samenleving, alsmede meer geloof in samenwer- 
king in de toekomst,aldus deze spreker.
De Heer Schwarz merkt vanuit de zaal op dat hij zich totaal 
niet kan vinden in het taalgebruik van deze motie. Bovendien 
staat er inhoudelijk helemaal niets ini
Het HB ontraadt deze motie: er zit geen enkel "politiek hou- 
vast" in.
De woordvoerder zegt nog eens dat deze motie in principe hele
maal geen opdracht aan het HB, noch aan de leden wil geven; h: 
legt uit dat de motie wel een oproep aan een ieder bevat om 
zich "de opdracht uit het verleden" te herinneren, te luiste- 
ren naar zijn geweten en een gevoel van solidariteit te behou- 
den.
Deze motie wordt vervolgens door het congres verworpen.
Motie 12.23
Mevrouw van Wagensveld, woordvoerster van de indieners van 
deze motie, licht toe dat deze motie is opgesteld tegen de 
achtergrond van het feit dat er veel vrouwen, ook zonder uit- 
kering, maatschappelijk nuttige arbeid verrichten.
De Heer van der Hoeven vertelt dat hij v66r deze motie is; 
mensen moeten toch een bijdrage aan het goed funktioneren van 
de samenleving kunnen leveren in het beroep waarvoor ze zijn 
opgeleid, ookal hebben ze een uitkering. Hij denkt hierbij 
vooral aan de zgn. "terugploegprojekten"; dan hebben deze men 
sen tenminste nuttig werk.
Mevrouw Groenman vindt motie 12.23 wel sympathiek, maar dit
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leidt volgens haar tot twee soorten mensen: mensen die het- 
zelfde doen waarvoor de een gewoon wordt betaald en de an- 
der een uitkering heeft.
Zij wijst erop dat door middel van arbeidstijdverkorting deze 
problematiek kan worden vermeden.
Het HB is ook van mening dat met arbeidstijdverkorting uitzicl 
moet worden geboden op betaald werk voor een ieder. Het HB 
brengt voorts in herinnering dat een amendement op HB-Resolu- 
tie I van deze strekking op het vorige congres is afgewezen. 
Mevrouw van Wagensveld wil het idee van de Heer van der Hoevei 
wel als amendement in de motie opnemen; in de quartaire sek- 
tor zou een arbeidsplan moeten worden opgesteld, voorzien van 
financiele consequenties.
De motie wordt door het congres verworpen.
Motie 12.24
Mevrouw van Wagensveld, woordvoerster van de indieners van 
deze motie, vindt dat de mogelijkheid moet worden gelegiti- 
meerd, dat mensen met een uitkering vrijwillig kunnen afzien 
van betaald werk zonder hun uitkering te verliezen. Er is 
immers een tekort aan betaalde arbeid; bovendien kan men op 
een zodanige wijze voldoen aan de sollicitatieplicht, dat men 
zeker nergens zal worden aangenomen.
De Heer Schwarz meent dat de weinig beschikbare betaalde ar
beid rechtvaardig moet worden verdeeld over de mensen die 
wensen te werken. Hierdoor is het - theoretisch - mogelijk 
om het "totale ongenoegen" te reduceren bij gelijkblijven van 
het totale bedrag aan uitkeringen, aldus de Heer Schwarz.
Het HB vindt dat dit inderdaad vanzelfsprekend lijkt, maar 
vreest dat het hek van de dam is als de zaak zo wordt opgelosl 
de gevolgen van zo'n maatregel zijn niet te overzien.
Het HB stelt voorts voor om deze motie te behandelen bij de 
agendapunten Sociale Zekerheid en Basisinkomen.
De programmacommissie vindt dat deze motie bij Sociale Zeker
heid moet worden behandeld, nahet onderwerp Basisinkomen. 
Mevrouw van Wagensveld heeft hiertegen geen bezwaar.

De partijvoorzitter bedankt de afgetreden DB-leden te wetens 
Grace Cotterell, Peter Ponkert, Martine van Dedem en Kees v.d. Brink 
en de afgetreden HB-ledens Job Elbers, Peter Schreuder en Theo van Eupen. 
Tevens neemt hij afscheid van Madelon Lemarchand - hoofd financiele 
administratie.
De heer Eogier neemt als voorzitter van het PSVT-bestuur afscheid van 
de scheidende voorzitter Geerling Visch.
14. TOESPEAAK PRICTIEVOORZITTER TWEEDE KAMER
15. SCHORSING VOOR DE LDRCHPADZE / HEROPENING
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16. ACTTJELE POLITIEKE MOTIES
De congxesvoorzitter geeft aan dat er 2 blokken van behandeling 
zijn t.w.:
1^ de moties over de lijettrekker
2) de overgebleven actuele politieke moties.
Tevens wordt bij dit agendapunt agendapunt 8 voortgezet.
Volgorde van behandeling!
motie 8.62, amendementen 8.062a en 8.062b
vervolgens moties 16.13, 16.11, 16.12 en 16.10.
Tenslotte 8.61, 16.01, 16.02, l6.04» 16.05, 16.15, 16.16, 16.17,
16.18a, 16.18
ledere indiener krijgt de gelegenheid zijn motie of amendement toe 
te lichten, vervolgens HB, sprekerslijst, rapportagecommissie en 
de indiener voor de 2e termijn. Aan het einde van de totals behandeling 
vindt stemming plaats in genoemde volgorde.
Yan de orde wordt gevraagd waarom de moties en bloc in stemming worden 
gebracht.
De congresvoorzitter antwoordt hierop dat dit is om de duidelijkheid te 
bevorderen.
motie 8.62
Indiener: Het is onjuist om te zeggen dat D’66 op zoek is naar zijn 
eigen identiteit en idee'dn. Wij mogen stellen dat onze oplossingen 
vroeger en nu door andere partijen zijn overgenomen. D'66 Nijmegen 
vindt de lijsttrekker niet belangrijker dan het programma. Het duurt 
echter langer eer onze ideeSn electoraal vruchten afwerpt. Wij dienen 
ruim vantevoren eensgezind onze visie nit te dragen. D'66 Nijmegen is 
naar aanleiding van wandelgangenpraat gesprekken aangegaan met het HB 
om deze negatieve zaken om te buigen tot constructieve zaken.
Het HB was niet van plan om dit congres te komen met voorstellen om de 
onvrede over het lijsttrekkerschap te kanaliseren. De motie heeft de 
intentie om 4 maanden voor de GE verkiezingen een lijsttrekker te 
hebben gekozen. 1) in het voorjaar een VP vaststellen 2) presentatie 
van toekomstige TK-leden 5) gezicht van lijsttrekker wordt vastgelegd 
voor de TK-verkiezingen 4) de presentatie van de partij wordt hierdoor 
versterkt. Het is onmogelijk om in 2 maanden tijd een revival van de 
partij te bewerkstelligen. Er zijn hem van verschillende kanten nadelen 
van deze motie voor de voeten gegooid. Het is geen motie van wantrouwen, 
maar het gaat om het kanaliseren van de discussies.
Hij hecht er aan om vast te stellen, doordat deze motie nu in stemming 
komt, dat Maarten Engwirda onbetwist de leider is van D'66.
Sprekersronde
Ten Have: In D'66 de partij van de duidelijkheid heerst onduidelijkheid 
over het lijsttrekkerschap. D'66 is aan zichzelf verplicht om voor de 
volgende verkiezingen daaraan een einde te maken, Voor de GE-verkiezingen 
dient duidelijk te zijn wie de lijsttrekker wordt. De argumenten tegen' 
hebben hem niet overtuigd.
De Graaf; De motie Nijmegen wil niet een brutusmoord plegen en geen 
andere kroonprins op de troon helpen. De motie wil dat niet in januari 
maar in november 1985 bekend wordt wie de lijsttrekker wordt, na een 
normale procedure, zij het een verkorte procedure. Maar eerst dient 
wel het VP vastgesteld te worden, alvorens de lijsttrekker wordt ge
kozen. De noodprocedure zal daardoor in working moeten treden.
1985 is het beslissende jaar voor D'66. De motie Nijmegen wil een open 
discussie over het lijsttrekkerschap.
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Mw. Engels; Vanaf de oprichting heeft zij de partij in verschillende 
functies mogen dienen. Zij heeft de mensen in diverse funkties kunnen 
bekijken. Zonder iemand te kort te willen doen, eprongen er 5 figaren 
uit t.w. Engwirda, Nypels en Mw. Wessel. Zij lieten het nooit afweten.
Zij zijn de doelstelling van D'66 trouw gebleven. Zij toont een diep 
respect en diepe dankbaarheid voor het feit dat Engwirda zich beschik- 
baar blijft stellen om D'66 te leiden, ondanks onverdiende kwalijke 
aanvallen tegen hem gericht.^
Van der Zalm: Als Nijmegen zegt dat deze motie niet bedoeld is als een 
motie van wantrouwen gelooft hij dat, Maar het gaat er niet om wat wij 
geloven, maar wat de bnitenwacht er van denkt.
Het is een motie die riekt naar wantrouwen.
Veerman: Wij komen in een discussie terecht, waarin wij niet terecht 
moeten komen, nl. een exegese van wat er wel of niet staat. Vrijhoef 
heeft heel duidelijk gezegd wat de bedoeling is. Het gaat om het tijd- 
stip, waarop bekend wordt wie onze lijsttrekker wordt, Ondersteunx 
de woorden van Vrijhoef over Engwirda.
Frankfurther: Het is een kiezen uit kwaden. Een maand geleden zou hij 
zeker tegen de motie hebben gestemd. Er is nu echter van een noodsituatic 
sprake. De traditie is eerst het VP dan de lijsttrekker. Het idee ver- 
dient alle steun. Er valt niets te verliezen.
Mertens: De motie is in ieder geval geen versterking van de positie van 
Engwirda. 6 weken kan niet van doorslaggevende betekenis zijn.
Van Oerle: Er nu niet over praten is struisvogelpolitiek. Willen de 
verkiezingen van 1986 voor ons goed uitpakken, dan moeten wij nu de 
voorwaarden scheppen. Wij moeten niet toe blijven zien hoe wandelgangen- 
praat de partij schade blijft doen. Als wij willen dat onze ideefen 
in de campagne goed naar voren worden gebracht dan dient de man of vrouw 
tijdig bekend te zijn. De afdeling Nijmegen heeft een motie ingediend 
die vaart in de procedure brengt. Hij wijst er op dat je in november 
een goede campagne kan opstarten.
Manten; Namens het regiobestuur van Utrecht. Onze grote zorg betreft 
de gang vain zaken op het niveau van gemeentelijke afdelingen, Er wordt 
te weinig gewerkt aan gemeentelijke programme’s, te weinig mensen voor 
de kandidatenlijst. Om dat helemaal terug te brengen is in ieder geval 
nodig om aan iedere schijn van verdeling een einde te maken. Dit is van 
groter belang dan reglementen of tradities. Wij moeten wel zo snel moge- 
lijk eensgezind achter 1 persoon staan. Na gekozen te zijn heeft Engwirdj 
pas echt gezag.
SIingenberg: Er is geen sprake van dat Engwirda als politiek leider ter 
discussie staat. Het is een praktisch punt dat ter discussie staat.
Wat is er op tegen om die verkiezingen naar voren te halen, dan hebben 
wij de tijd.
Van der Eoeven: Hij is tegen motie 8.62 en wel vanwege het wasmiddelen 
denken. Alsof de spot goed moet zijn, anders verkoopt het produkt niet. 
Het is onwenselijk om eerst de lijsttrekker te kiezen en dan het VP 
vast te stellen. Hij is tegen het afraffelen van het VP.
Nuis: Er moet een open strijd komen. Wij moeten ons netjes aan de pro
cedure houden. Wel eventueel de procedure versneld indikken en opjutten. 
Voor hem weegt het zwaarst: je moet het eerst intern eens worden, dan 
pas kan je eensgezind optreden. Hij zou graag de decembermaand er bij 
willen hebben en is daarom voor november. Hij is niet zo voor de 2 maand 
van een regiorondje. Hij vlndt dit deel aanvechtbaar. 3)oet een duide
lijk beroep op het HB om een onderscheid te maken tussen argumenten.
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Mw. v, Li.jff; De overwegingen van 8.62 zijn een exacte weergave van 
de gevoelens van de afdeling EnBchedee, Het is representatief voor 
wat binnen D'66 wordt gedacht. Zij betrenrt de procedure zoals voor- 
gesteld. Het zal tot een oeverloze discussie leiden. Het leidt boven- 
dien af van het feit dat wij een politieke partij zijn. Het is heel 
wel mogelijk om een discussie in de partij te starten zonder het work 
van de zittende fraktie te ondermijnen.
Cornelisse: De belangrijkste verkiezingen in 1986 zijn die voor de GE- 
verkiezingen en niet voor de TK-verkiezingen. De basis moet D'66 aan 
de man brengen samen met het Haagse circuit. Mensen stemmen niet graag 
op een verliezende partij. Als wij het in maart goed doen dan hebben 
wij een voorsprong voor mei 1986. Het is organisatorisch hard nodig 
dat wij eind november de hele handel voor elkaar hebben qua VP en 
lijsttrekker. Wij moeten voorkomen dat de hele perspubliciteit over 
D'66 alleen maar gaat over het lijsttrekkerschap, Wij moeten een nor
mals procedure maken om in november 1985 een kens te maken.
Potman: Het hele gedoe had voorkomen kunnen worden als wat meer naar 
de basis was geluisterd. Het gaat om wat er over je gezegd wordt in 
de publiciteit. Eaadsleden van vandaag en raadsleden die nog gevonden 
moeten worden, mogen wij niet aandoen waarmee wij onszelf nu opgezadeld 
hebben. Hij steunt de motie opdat op tijd voor de GE-verkiezingen bekend 
is wie onze lijsttrekker is,
Mw. de Zwaan: Intern kan wel duidelijk gemaakt worden dat de motie geen 
motie van wantrouwen is, maar anderzijds hoe komt het op de kiezers over. 
Het zal publicitair toch overkomen als een motie van wantrouwen. Wij 
moeten ons goed realiseren dat de wijze waarop Engwirda het voorzitter- 
schap heeft aanvaard een moeilijke situatie is.
Bakker: De motie Nijmegen wordt in principe door hem ondersteund. Wel 
heeft hij wat vragen over de procedure. Bij het VP hoort ook een stra- 
tegieresolutie. Wij komen in een hele moeilijke situatie wanneer wij 
Nijmegen zouden gaan aannemen, de procedure versnellen, maar de stra
tegic nog niet naar buiten brengen. Vanaf heden moet het gezeur over 
het lijsbtrekkerschap afgelopen zijn.
Kohnstamms Er is een heleboel gezegd, Hij gaat beginnen met de voor- 
oordelen te bevestigen waarom het verklaarbaar is dat januari - november 
zo'n rol heeft gespeeld. GH-verkiezingen zijn belangrijk etc.
Maar er is een 2e reden. Wij staan er niet best voor en daarom wordt 
het hele campagnejaar van het allergrootste belang. Men zal in het al- 
gemeen gericht zijn op de GR-verkiezingen. Daarom ook is het vaststellen 
van de landelijke lijn op dit ogenblik al in discussie. Die discussie 
is belangrijk. Wij moeten iemand kiezen die de hoofdverkoper van ons VP 
is.
Het was oorspronkelijk de bedoeling om de TK-verkiezingen in juni of 
September 1986 te houden, waardoor de politieke strategic in het voor- 
jaar van 1986 kon plaatsvinden. Nu het vervroegd is, heeft het HB 
vrij snel besloten, mede naar aanleiding van de brief van de 4 grote 
steden, de verkiezing van de lijsttrekker eerder te laten plaatsvinden. 
Het HB heeft toen op principi61e gronden besloten voor januari.
Het VP moet eerst vastgesteld worden, voordat wij een lijsttrekker 
kiezen. Er doet zich een probleem voor dat wij door allerlei redenen 
nalatig zijn gebleven om ons beleidsprogramma te herzien. Dit staat op 
de rol voor voorjaar 1985* De programmacie is druk geweest om dit BP 
te herzien. Zeker is dat wij pas op basis van dit nieuwe BP ons VP 
kunnen vaststellen.
Een tweede principigle punt is, dat wij een eerder kongres hebben afge- 
sproken dat wij schriftelijke voorstemmingen zullen hebben alvorens de 
lijsttrekker wordt gekozen. Er zijn twee schriftelijke voorrondes;
1 is regionaal per kiesdistrict wordt de lijstvolgorde vastgesteld.
De leden hebben dan alleen kiesrecht in hun eigen kiesdistrict. Daarna 
volgt de landelijke ronde. Dan krijgen de mensen de gelegenheid om aan 
te geven of zij voor lijsttrekker op willen gaan. De uitkomst van een en
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ander kan soms problemen opleveren.
Dar. is er nog een praktisch bezwaar; u heeft er geen idee van hoe 
de spanning op het Bt-nretariaat te snijden is. U heeft een begroting 
vastgesteld en u heeft kunnen constateren dat er bijna geen werkkracht 
is. Bij vervroegde verkiezingen moet in 1 jaar niet alleen het BP en 
het VP worden vastgesteld, maar ook een schriftelijke ronde worden ge- 
houden. Dat kimnen wij niet behappen.
Het laatste probleem is van politieke aard: kiezers beginnen zich pas 
te interesseren voor VP, strategie, verkiezing lijsttrekker aan het be
gin van een campagnejaar.
November heeft 1 sterk argument en dat is het campagne-argument.
Hij is het er mee sens dat wij niet dan met het verkopen moeten beginnen, 
maar nu. Wij zijn nu al bezig met het bekendmaken van een aantal speer- 
punten. Er zijn andere mogelijkhe-den om te komen tot een vergroting 
van de bekendheid van D'66.
Komend tot de motie: een reglementaire noodprocednre heeft 2 gevolgen:
1) er kan maar 1 schriftelijke voorronde worden gehouden 
2; het HB heeft het recht om het VP vast te stellen.
Bit laatste lijkt hem niet zo aantrekkelijk. Stel dat het congres wil 
dat het november wordt dan zal naar analogie de noodprocednre er onder 
geschoven moeten worden,
Het congres zal dan het HB expliciet moeten machtigen om 1 schriftelijke 
voorronde te honden en er voor te zorgen dat in ieder geval een VP op 
hoofdpunten in november wordt voorgelegd.
Het congres zal het HB in deze zin moeten mandateren. Het is schipperen 
en het riekt naar een compromis en het politieke punt blijft gehandhaafd. 
Het HB blijft van mening dat ook bij zakelijke afweging de keuze jannari 
moet zijn.
Kohnstamma heeft de grootst mogelijke bezwaren tegen de 2 maanden voor
ronde die Nijmegen heeft ingebonwd. Dan moeten we in het voorjaar van 
1985 al beginnen met de kandidaatstelling voor de TK-verkiezing.
Wij vinden het volstrekt onaanvaardbaar om de voorronde zo te laten 
plaatsvinden dat de hele zaak getraineerd wordt.
Motie Nijmegen: als het mandaat gegeven wordt zal het HB het wel uit- 
■voeren.
Vrijhoef: Het wil er bij hem niet in dat wij niet met z'n alien in staat 
zijn om nu al een VP te maken over wat wij vinden van de informatiemij. 
Het BP is nu verouderd en zal volgend jaar weer verouderd zijn. Het ver- 
oudert iedere dag. Deze procedure wint maar l|r maand. Het is gewoon niet 
doenlijk om deze hoeveelheid werk te verrichten en daarom moet de nood- 
procedure in werking treden.
In het voorjaar het VP en de presentatie van de kandidaten, zodat men 
kan zien dat D’66 nog wat te presenteren heeft.
Rapportagecie: Bij de motie Nijmegen zijn 2 amendementen genoemd van 
het HR 1. ontkoppeling van kandidaatstellingsprocedure en lijsttrekker- 
schap. Het HB vraagt om een machtiging voor de verkorte procedure. Dit 
kan niet zonder meer, maar moet in de vorm van een amendement op het 
HE art. 105.6: hieraan dient teogevoegd te worden; dan wel bij of 
krachtens bijzonder ALV besluit.
De rapportagecie beschouwt het eventueel aannemen van de motie Nijmegen 
als een bijzonder ALV besluit.
Programmacie; Er ligt een nieuw BP bij het HB. De noodprocednre houdt 
in dat het VP moet worden vastgesteld op basis van het nieuwe BP. Hoe 
dan ook moet dus eerst het BP worden vastgesteld.
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De congresvoorzitter wil in afwijking van wat hij eerder heeft gezegd 
eerst motie 8.62 in stemming trengen en dan de indieners van de andere 
moties te vragen of zij nog ’behoefte hebten aan behandeling van hun motie 
Bit voorstel wordt bij acclamatie aangenomen.
Besluitvorming:
Het is verstandig gezien de opstelling van het HB om het besluit van moti 
8.62 in tweeSn te splitsen.
Het eerste besluit kan het HB uitvoeren, het 2e besluit kan en wil het 
HB niet uitvoeren.
Aan de orde is de herziene versie van motie 8.62 zonder het onderdeel 
"draagt het HB op enz."
Be Graaf: van de orde Wat gebeurt er wanneer het HB het tweede gedachte 
streepje niet kan en wil uitvoeren.
Kohnstamm: Onaanvaardbaar betekent dat het HB het niet uit kan voeren.
Het HB beschikt op het secretariaat niet over voldoende menskracht.
Als de noodprocedure er niet in kan, kan het niet.
Congresleiding;
Voorstel wijziging art. 106,6 van het HR in geval van vervroegde ver- 
kiezingen hieraan toevoegen "dan wel bij of krachtens bijzonder ALV- 
besluit". Asnname van dit amendement houdt in de noodprocedure inclu- 
sief het niet houden van regionale voorverkiezingen.
Bit amendement wordt in stemming gebracht en aangenomen.
In stemming motie 8.62 van het besluit het 1e gedachtestreepjes aangenome 
In stemming motie 8.62 van het besluit het 2e gedachtestreepje: verworpen 
In stemming motie 8.62: aangenomen.
Be amendementen 8.062a en 8.062b;
Kohnstamm acht deze niet noodzakelijk. Het congres heeft gezegd dat wij 
met een verkorte ronde en de noodprocedure aan de gang kunnen. Hij ziet 
het niet als een noodzaak om dit reglementair vast te stellen.
Be rapportagecie beraadt zich hier over en komt er later op terug.
Be moties 16.15, 16.11 en 16;12 worden ingetrokken.

De behandeling van motie 8.61 van Jo Zinken wordt inge-=~ 
trokken c.q. mtgest-e-ld tot vo Igend -cong res.
Motie 16.01 Y. v, Wagensveld!
Voor vnjwi 11 igers wordt het steeds moeilijker aan de hui- 
dige maatschappij deal te nemen. Het kostenaspect weegt 
immers steeds zwaarder. Vroeger betaalden de organisaties 
voor een deel mee aan de oppas en/of reiskosten. Bezien het 
feit dat deze budgettair ook krapper zijn komen te zitten, 
is dit met meer mogelijk. Daarom is het gewenst voor de 
Gemeente en Provincie fondsen in het leven te roepen waar- 
uit deze onkosten betaald kunnen worden.
Jan Apotheker:
Voelt voor het creeeren van kredieten t.b. v. vn jwi 11 ige rs 
en werklozen om hun de mogelijkheid te verschaffen aan 
vr1jwi11igerswerk deel te nemen. Ondersteunt deze motie.
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H. B. ■
Wat hser voorgesteld wordt gebeurt al hier en daar. Wil 
graag dene motae aannemen.
Dene motie 16.01 wordt sender stemming aangenomeri.
Motie 16.02 Y. v. Wagensveld :
Er si]n nu 330.000 jonge werklonen die een zeer kleine kans 
op een baan hebben. De doelstel1ingen van het kabxnet in 
aanmerking nemende, hebben zij ook weinig te verwachten. Ik 
verwijs hier even naar de uitlatingen van de heer Ruding. 
Een onderzoek door de FNV heeft uitgewezen dat de nooa on
cer de jongeren bijzonder groot is. Het merendeel wil dol- 
graag een baan. Een van de oorzaken is dat deze mensen 
moeilijk plaatsbaar zijn omdat het onderwijs onvolcoende op 
de praktijK gericht is. Het tijdelijk deelnemen aan het 
arbeidsproces is dus zeer belangrijk om de inzetbaarheid 
van deze groep groter te maken, daarbij zou de Kinaerbij- 
slag aan de jonceren zelf moeten worden uitbetaald. 
Verzoekt voor deze motie te stemmen.
Co rnelissen!
Is het wel eens met de eerder gehoorde argumenten alleen 
met inet het punt de k inderbi jslag aan de kinderen boven de 
16 jaar ait te betalen. De praktijk wijst uit dat de huis- 
houdens de K. B. met kunnen missen.
Y. v. Wage'nsperg s
Om een begin te maken met de verzelfstandiging zou dit 
juist een oplossing zijn. Maar voornaamste punt is het po- 
gen om de jeugdwerk1ozen gemankelijker op te nemen in het 
arbeidsproces.
H. B. !
Seen bezwaar tegen aannemen van deze motie met de kantte- 
kemng dat de fraktie tegen is- De uitkering is dan n. 1. 
afhankelijk of men al dan met thuis woont. Via de K. B. is 
men te veel afhankelijk. Hoe zou dit binnen het gezin ver- 
deeld moeten worden?
Na stemming wordt deze motie verworpen.
8.062a en b worden ingetrokken.
Motie 16.04 Chel Mertens!
In de afgelopen maanden heeft D’66 zich een conseguente en 
voo ruitst revende partij getoond die zich met onttrok aan 
haar politieke verant woo rdel i j kheden. Deze fiVL is een pnma 
gelegenheid omi dit naar voren te brengen en waar duide- 
lijkheid geschapen wordt dat alles gedaan wordt om afstand 
te nemen van zaken die in het verleden funest voor de par
tij bleken te zijn. Deze motie vraag D’66 wat zij op dit 
moment (van zichzelf) ziet, een zwabberende maddenkoers van 
het CDft miaar dan zonder C, links van het midden progressief 
wat is de inhoud van de keuze van een bondgenootschap. Ho
pei xjk is de 2e Kamerfraktie in staat dit beeld bij te
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stellen en ook het HB rtien name de voorzitter heeft n. m. m. 
te weinig zelfkntiek.
J.v.WiIgenburg J
Verzet zich tegen samenwerking met CDft en VVD. Dit is vol- 
strekt ondenkbaar. Opzeggingen van het lidmaatschap zouden 
onherroegeliJk volgen. Dit kabinet immers, met zijn bezui- 
nigingen, met het zijn leugens laten zeggen door de konin- 
gin etc., Hopelijk vormen CDfl met de WD bij nieuwe verkie- 
zingen geen meerderheid, dan zal de Pvdfl ook met opmeuw 
met het CDfl willen reqeren. Een coal! tie van PvdP^ D’66 en 
VVD o.1.v. Den Uyl biedt dan vele voordelen. Immers de 
linksen uit de Pvdfl heffen de uiterst rechtsen van de VVD 
op en D’66 versterkt zijn positle en is bindend midoel.
Ve1dhuizen:
De hmdige pa rt i j-voo rz 11 ter gruwt bij de gedachte aan een 
combinatie D’66 met VVD en CDP. Men is gebonden aan de 
uitspraken gedaan in de PlV hoewel dit in interviews mis- 
schien met altijd even duidelijk naar voren komt. Maar die 
vraacj is nu met aan de orde. We dienen geen fouten van 
vroeger te herhalen. We zijn opfaeg naar herstel voloens 
M. Engwirda. D’66 is immers met verantwoo rdel i jk voor het 
huidige kabinetsbeleid. Is voor motie 16.04.
M.Engwirda:
Welke samenwerking in de toekomst haalbaar is, is nu vol- 
strekt niet aan de orde, dat heb ik op Prinsjesdaq reeds 
laten weten. Speculaties op dit punt hebben geen enkele 
z in. We zullen met deelnemen aan een kabinet waar we niet 
achter staan. De fraktie is bijzonder kritisch. Ik ben het 
wel met deze strategische resolutie eens.
Na stemming aangenomen.
16.05 Jopie Boogerd:
Omdat het kabinet de BMD aan zijn laars dreigt te lappen en 
dit grote consequentles met zich mee zal brenoen verzoek ik 
het HB alsmede de fraktie alles in het werk te stellen te 
voorkomen dat er meer kerncentrales komen. Wij moeten de 
kiezers laten zien dat wij een duidelijk standpunt hebben 
in deze i.t.t. het CDfl. Het zoeken en werken met 
alternatieve vormen van energie kunnen we dan helemaal 
vergeten. Gemeenten en provincies . knjgen te grote 
verantwoordelijkheden. Verzekeringsmaatschappijen betalen 
namelijk mets uit. Het nsico wordt in zijn qeheel op de 
bevolking afgewenteld. DaaroiVi stel ik voor de brief van v. 
Baarsel over te nemen en het CDP uit te nodigen tot een 
politieke discussie inzake het zich houden aan hun 
ver-kiezingsprog ramma.
HB:
Wi1 deze motie overnemen wanneer uit te dagen omgezet wordt 
in uit te nodigen.
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fi. J. fihsiviann:
Denkt dat aandrmgen tot een dergelzjke discussie wellicht 
een provocerend karakter zal hebben. Hebben wij in het 
verleden ook Yiiet consequent fouten gemaakt, ik noem bi_iv. 
het voor lx goedvividen van dumpen van radioactief matenaal 
iYi de Noordzee, onder Zeevalkirig is flme 11sweerd toch door- 
geqaan, Terlouw zijn concessie oiyi olie te boren in de Waa- 
deYisee etc. Ik stel dat we de hand in eigen boesew steken. 
Dear koiYit bij dat er in het buitenland ook veel kerncen- 
trales zijn die voldoen aan de verwachtinqen. D’6& moet 
oppassen dat het later met te boek staat steeds nutteloos 
verzet tegen kerncent rales te hebben aangetekend, oiYidat dit 
wellicht later toch als heilzaam sal worden ervaren.
Motxe met steiYiming aangeYioiYievi.

16.15 motie P&IAC:
Deze motie is een aanvulling op het bmnenkort aan de orde 
zijnde 3e fase 2-verd i ene rswet. Zoals liet plan er nu ligt 
wordt de klok teruggedraaid naar 1957 en is van verder- 
gaande individual isenng, dat wat D’66 betreft toch een 
speerpunt is, geen sprake.
Vlg. PEAC zit men besiist op de verkeerde weg, wanneer onze 
punten met meegenomen worden.
Wat 16.16 betreft, is het met de kinderopvang bijzonder 
droevig gesteld, deze dient drastisch uitqebreid te worden. 
Daarnaast dient men een fiscale tegemoet koming te knjgen. 
Dit is zowel in het belang van de kinderen als van hun 
ouders.
Tenslotte voor wat betreft de kabmetsvoo rstel len inzake de 
aanpassinq aan de 3e EEG richtlijn v.w.b. WWV—uitkeringen. 
Gelijke behandeling van man eri vrouw dient voorop te staan. 
Het ont trek ken van een WWV uitkenng aan de man die aeen 
kostwinner is, is d i sc r i mi nat i e. Deze uitkenng moet blij- 
ven en voor vrouwen die geen kostwinner zijn juist wordeti 
ingevoerd.
HB wi 1 16.15, 16.16 en 16.17 overnemen.
Rapportage Commissies
Dit punt wordt behandeld onder Sociale Zekerheid. Drde- 
voorstel hier nu niet over te stemmen.
PEAC:
flangezien dit punt zeer aktueel is, behandeling in de Kamer 
volqt volgende week, dienen deze moties nu behandeld te 
worden, Verzet van D’66 is dan zeer belangnjk omdat er 
veel mis dreigt te gaan.
16.15, 16.16 en 16.17 worden zonder stemming aangenomen.
16.18 R. v.Boxtel!
Motie Kiesrecht met-Nederlandse ingezetenen tekst van het 
besluit wordt gewijzigd in:
dat het wenselijk is aan buitenlanders, die lid zijn of
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worden van D’66 en met ivieer kunnen voldoen aan de eis ale 
neergelegd in art. 19 lid 2 van de Statuten, waar nodig en 
op verzoek van de afdelmg dispensatie te verlenen en 
machtigt het HB dlenovereenkomstig te handelen.
Dit congres is naar ik aanneem op de hoogte met het wets- 
ontwerp inzake kiesrecht met Nederlandse ingezetenen.
Ik pleit voor deze motie zodat het voor buitenlanders 
mogelijk zal zijn ook aktief aan de verkiezingen van 19S6 
deel te nemen. Bovendien is dit een eenmalige zaak.
HE: Wil de motie in gewijzigde vorm overnemen.
Mertevis:
Heeft tegen deze gewijzigde motie ernstige bezwaren. Deze 
kwestie is essentieel en zeker geen eenivialige aangeiegen- 
heid het HP heeft hier een taak e. e. a. te onderzoeken.
HB: Dit is wel degelijk een eenmalioe zaak. De mooelijkheid 
dient te worden geschapen voor buitenlanders om voor de le 
keer op de lijst te kunnen worden geplaatst. Over 4 jaar is 
e. e. a. imiYiers ge regeld.
Rapportage coiYimissie:
Wijziging van het Huishoudelijk Reglement ligt in het ver
se hi et oiYi e.e.a. mogelijk te maken.
HB : Wij zullen volgend congres met wijzigingsvoorstel komen 
inake Huishoudelijk Reglement.
Amendement 16.18a na stemming aangenomen.
Motie 16.18 in gewijzigde vorm na stemming aangenomen.
16. 19 Walt her de Hart:
Stelt dat het terugdraaien van de ontwi kkel irigsgelden van 
Nederland aan Suriname niets te maken heeft met direkte of 
indirekte steun aan de regentig. De tijden veranderen. De 
werke1ijkheid dient in ogenschouw te worden genomen. Daar- 
toe dient opmeuw een kntische dialoog met de Surinaams 
regenng te wordevi aangegaan in het belang van de imensen- 
rechten. Door de Nederlandse maatregelen is er een tekort 
aan de meest elementaire zaken zoals voeding, kleding me- 
dicijYien etc. en dit werkt de reohteloosheid de sociaal en 
economische misere in de hand. De militaire regenng toont 
haar goede wil door te overleggen met de vakbeweging om tot 
een gezaiYievil i j k plan te komen inzake de invoenng van een 
vorm van democratic om de huidige precaire situatie het 
hoofd te kunnen bieden. Daarnaast heeft men dnngend 
behoefte aan support. Een signaal van onze Democraten aavi 
SurinaiYie is bijzonder wenselijk.
Rosa Plantinga:
1/3 deel van het Sunnaamse volk woont in Nederland. Na 
december 1981 ware*! het vooral de vrouwen die aktief waren 
bij de Nederlandse Ombassade iyi Suriname om te pleitem voor 
de democratle. Holland wil nu niet meer praten na 300 jaar
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zijn ons echter nog lang met 
de Nederlandse saiYienleving 2ijn

J. Veldhmzen:
Een jaar geleden 
dus wel iets aan 
van D. ToiYuYiel iyi 
ayidere politieke 
voor loopt, Deze 
oiyi het voortouw 
SurmaiYiers. Heeft

stoYYd dit punt 
het verafideren. 

aaYYiYierking neeiYi 
partijen kom ik 
lYiotie vraagt on 
te nemen mna 

D7 66 lef genioeg0

met op de agenda. Er is 
Wanfieer ik de imtiatieven 
alsiYiede de meYiiYig van de 
tot de conclusie dat D’66 
ze aandacht voor Suriname
ke het lot van 350. 000

H. v. Mierlo s
De verwijziYig Yiaar de opvattingen van de heer 
dit opzicht misleidend. Ik kavi U zeqqen dat 
deze lYiotie kaYY zijn.

TOlYnYie] is 1 f~l 

ik met voor

HE!
Dit is een zeer gevoelig onderwerp. Wij verkeren in de 
positie SurlYYaamse big brother te zijn. Naar onze mening is 
het YYog te vroeg om het voortouw te nemen, omdat we met de 
indruk willen wekkerY nu al tevreden te zi.m over wat er in 
Suriname gebeurt. Eerst zullen we het resultaat afwachten 
inzake het tripartite overleg. Inhoudelijk vinden we deze 
motie te voorbang bovendien is het krankjorem dat wij als 
Congres zouden besluiteYi Suriname uit te nodigen oiyi te 
prateYi.
Else Rods Kuyper:
We doetY onze uiterste best dit puYit aan de orde te stellen 
in Raadsvorgaderingen e.d. Thans wordt gestudeerd op 
gren^-verleggeYide ideeen. M.Engwirda en D. Tommel hebbetY een 
gevoel van zekerheid gegeven. Motie is te voorbang.
M. Egwi rda:
De fraktie kan met mieer beloven dan dat zij het 
Beer aan de orde zal stellen- De visie van Beer 
weet van g rensverleggende aard. De memng van de 
nu met relevavit.

De rapport 
is zoals u 
fraktle is

W. de Hart t rekt de motie toch maar iyy.
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17. Tweede deel behandeling ARBEID, SOCIALE ZEKERHEID en BASIS- 
INK OMEN .

SOCIALE ZEKERHEID

De Heer de Graaf geeft namens de indieners - de ARV Noord-Hol 
land - een toelichting op de amendementen op de HB- Resolutie 
Sociale Zekerheid (nrs. 13.011 t/m 13.016) en op de door de 
ARV-Noord-Holland ingediende motie 13.11:
Globaal weergegeven wil de ARV-Noord-Holland dat bij de her- 
ziening van het sociale zekerheidsstelsel bij het toekennen 
van uitkeringen niet wordt uitgegaan van het arbeidsverleden 
van betrokkene. Dit zou dan strijdig zijn met het streven 
naar vermindering van de overwaardering van betaald werk: 
een bevoordeling van de mensen met een arbeidsverleden.
Zowel de HB-Resolutie als de voorstellen van de ARV-Noord-Hol 
land zouden mensen zonder uitkering (gehuwde vrouwen bijvoor- 
beeld) lets bieden.
Het HB meent dat er, gezien het feit dat er een individueel 
recht op arbeid bestaat, er ook een individueel recht op so
ciale zekerheid moet zijn. Gezien de EG-Richtlijn moet boven- 
dien de discriminatie uit de sociale wetgeving verdwijnen. 
D'66 wil pleiten voor een radikale individualisering van de 
sociale zekerheid; het invoeren van een basisinkomen zou op 
dit moment echter veel te veel kosten met zich meebrengen.
Wei zou het zo moeten zijn, aldus het HB, dat ongehuwd samen 
wonende mensen een individueel recht op sociale zekerheid heb 
ben. Motie 13.11 geeft op dit punt een andere weg te zien, di 
volgens het HB o.a. het ongewenste effekt van de controle op 
de 2e tandenborstel met zich meebrengt: een onterechte inbreu 
op de privacy.
De Heer de Graaf zegt dat het streven van het HB naar indivi
dualisering door de indieners wordt gedeeld, maar dat er wel 
prioriteiten moeten worden gesteld. Als er ernst gemaakt word 
met de arbeidstijdverkorting en de herwaardering van betaald/ 
onbetaald werk, dan moeten mensen zelf kunnen bepalen hoe ze 
zich voor het resterende gedeelte willen verzekeren.
De Heer Van der Hoeven zet uiteen dat er op verschillende ma- 
nieren een sociaal verzekeringsstelsel kan worden gemaakt: 
een individueel uitkeringsstelsel, onafhankelijk van arbeid 
of het al een uitkering hebben of van leefomstandigheden, df- 
wel een stelsel dat wel van deze elementen afhankelijk is.
Het HB kiest volgens de Heer Van der Hoeven voor een versterk 
te werking van de arbeid in het stelsel. Echter, er zal altij 
moeten worden bekeken of iemand een uitkering nodig heeft, oc 
in de voorstellen van het HB kan niet worden ontkomen aan de 
controle op de 2e tandenborstel, aldus de Heer van der Hoever

./2



- 31

Mevrouw Bogerd meent dat degenen die voor het invoeren van 
een basisinkomen zijn, v66r motie 13.11 zouden moeten stemmen
Mevrouw Groenman brengt naar vcpren, dat de materie wel wat in 
gewikkelder is dan nu wordt gesuggereerd: alsof de HB-Resolu- 
tie geen controle zou inhouden en de motie 13.11 alleen een 
tandenborstel-controle en geen koppeling met het arbeidsver- 
leden.
Zij meent overigens dat D'66 nu slechts kan pleiten voor maat 
regelen die gelden in een soort "overgangsperiode".
De £irogrammacommissie meent dat het element van sociale recht 
vaardigheid belangrijk is en dat de verzekeringsgedachte moet 
worden gehahdhaafd.
Vervolgens wordt er schriftelijk gestemd over motie 13.11 (in 
klusief de wijziging). Er worden 257 stemmen uitgebracht, waa 
van 2 ongeldig, 95 voor en 160 tegen. Motie 13.11 wordt dus 
door het congres verworpen.
De amendementen 13.006 t/m 13,0016, ingediend door de ARV-Noo 
Holland, worden ingetrokken.
Vervolgens worden de door de programmacommissie ingediende a- 
mendementen 13.012 en 13.013 op de HB- Resolutie Sociale Ze- 
kerheid aan de orde gesteld.
De programmacommissie vindt dat in de HB-Resoluties Sociale 
Zekerheid meer aandacht moet worden gegeven aan onbetaalde 
arbeid, zoals ook staat vermeld in de door het congres aange- 
nomen,HB-Resolutie I over Arbeid. Door uitkeringsgerechtigden 
wordt immers vaak ook onbetaalde arbeid verricht.
De amendementen 13.012 en 13.013 worden vervolgens zonder stei 
ming door het congres aangenomen.
De HB-Resolutie Sociale Zekerheid wordt eveneens door het con 
gres aangenomen.
Hierna wordt Motie 12.24 aan de orde gesteld.
Het HB is van mening dat op dit moment niet moet worden overgi 
gaan tot slechts "pleisters op de wonden" doen. Belangrijker ; 
immers of het congres gaat uitspreken of D'66 al of niet moet 
gaan streven naar de invoering van een basisinkomen. Bovendiej 
wordt de i^n deze motie behandelde problematiek in de praktijk 
al min of meer opgelost.
Deze motie wordt vervolgens door het congres verworpen.
Bij Motie 13.10 zegt het HB dat hij deze motie wel wil over- 
nemen, mits daarbij duidelijk wordt aangetekend dat dit geen 
afbreuk mag doen aan de door het HB gewenste individualiserin- 
van de sociale zekerheid.
Deze motie wordt door het congres zonder stemming aangenomen.
Motie 13.12 wordt eveneens zonder stemming aangenomen.
Met dien verstande dat het verzoek niet aan het HB is gericht, 
maar aan de SV/B.
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BASTSINKOMEN
Er zullen 5 inleidmgen -worden gehouden t.w.
Bakker tegen basisinkomen
van Schilgaarde voor basisinkomen
Mw. Boogerd zal een tussenstandpunt innemen,
Bakker: Be vraag of demands afweging voor, tegen, negatief of pcsitief 
uitvali^ hangt nauw samen met de rol van de overheid en een persoonlijk 
mensbeeld. W'l j verenigen ons op programmapnnten. Bij het op een rijtje 
zetten van de voor- en nadelen van basisinkomen kan hij niet anders dan 
tegen basisinkomen zijn.
Be nadelen van een basisinkomen zijn evident.
Be voordelen: herverdelxng van werk betekent een andere verdeling van 
inkomen.
Zijn opvatting is dat met de uitspraak van vandaag wij ons niet neerlegge 
bij de struotnrele werkloosheid. Basisinkomen vergroot de keuzemogelijkh; 
van mensen, zeggen de opstellers van de nota. Bit brengt hem tot tegen- 
argumenten:
. van een basisinkomen is niet rond te komen. In de praktijk komt het er 
op r.eer dat mensen moeten werken met een belastingpremie van 4^i°- 
met z'n tweeSn is niet rond te komen van 2 basisinkomens, laat staan 
van 1 basisinkomen.

. voor alleenstaanden is de kloof basisinkomen minimmn inkomen nog grotei 
In het algemeen kan je stellen dat een basisinkomen nooit dermate hoog 
is dat je er van kunt leven.
Be opstellers spreken van belastingtarieven van nergens in de nota
vindt je financiSle randvoorwaarden, Het is politiek uitermate onver- 
standig om tot deze uitspraak te komen. Basisinkomen zet ons politiek 
bxiten spel.
Hij houdt een pleidooi om de HB-resolutie in ongewijzigde vorm te accep- 
teren.
Van Schilfgaarde;
Om tot de uitspraak van een basisinkomen te komen heb je een heel congre 
nodig, Hij heeft de afgelopen jaren bekeken wat de basisinkomenmij be
tekent en wat er met de consequenties te doen valt. Bovendien heeffc hij 
bekeken of het past in de eigen ideologie van B'66, Bakker stelt dat er 
een aantal fxnancible randvoorwaarden ontbreekt. Be opstellers zijn 
echter begonnen met een rekenmodel. Het is niet zo dat het financieel 
een geweldige opoffering vraagt. Basisinkomen kan niet allerlei aspecten 
die in het sociale zekerheidsotelsel zitten vervangen. Werkgelegenheid 
is uitgangspunt geweest. Stimulering van werkgelegenheid, meer nog dan 
een herverdeling van werk.
Participatie is van het begin af aan het uitgangspunt van B'66 geweest. 
Het wezenlijke appel dat basisinkomen doet op de samenleving. Wij moeten 
beslissen om basisinkomen op te nemen, zodat het in het VP ontwikkeld 
kan worden. Het gaat om het oplossen van de problemen.
Mw. Boogerd:
Mw. Boogerd spreekt namens de mensen die hebben geclusterd in 13.020.
Zij willen dat er verder gewerkt moet worden aan de invoering van een 
basisinkomen, maar willen daarbij ook dat meer implicaties worden bekeke 
Indieners van deze motie zijn van mening dat sleutelen aan het sociale 
zekerheidsstelsel alleen niet meer voldoende zal zijn. Om de noodzakelij 
randvoorwaarden te bereiken is basisinkomen in enigerlei mate van belang 
Misschien moeten wij spreken van een startinkomen.
Hieraan moet doorgewerkt worden.
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Indiener: geeft een toelichting. Wij zullen perspectief moeten bieden.
KB - Fonkert; De indieners spreken over duidelijkheid en vragen ver- 
volgens om mi geon uitspraak te doen. Basisinkomen staat goed op de 
rails. Be huidige weg die wij zijn ingeslagen is de goede.
In stemming; verworpen.
Motie 15.02 is ingetrokken ten gunste van 15.05a.
15.001 rs ingetrokken t.g.v. 15.020
15.002 2e gedachtestreepje is ingetrokken.
Indiener geeft een toelichting. Individaeel recht op inkomen is het 
uitgangspunt. Men kan zich vinden in 15.020. Wij moeten in pnncipe 
een positieve uitspraak doen over het recht op arbeid.
KB: geen beawaar.
In stemming: aangenomen.
Amendement 15.005 is ingetrokken t.g.v. 15020.
Amendement 15.006; I
Indiener geeft een toelichting, B- KB resclutie was niet af. Baarom is 
nog een paar stappen geformuleerd. KB heeft een enigszins ander tekst- 
voorstel gedaan dat door de indieners wordt geaccepteerd.
Punt 4 wil men loskoppelen en apart in stemming brengen.
V.d. Hoeven; pleit voor aanname van dit amendement boven aanname van 
1 5.020. Er bestaat veel sympathie voor de gedachte van een basisinkomen. 
Wijst in de nchting van een aantal kleine stappen om ervaringen met 
basisinkomen op te doen. Be kleinschalige dienstverlening zal op basis 
van een be,sisinkomen kunnen.
Amendement op 2; Overgang van de financiering van sociale zekerheid 
op basis van arbeid naar een ander stelsel.
KB heeft geen bezwaar tegn 1, gewijzigd 2 en 5. Heeft echter wel be- 
zwaar tegen 4.
In stemming 15.006: aangenomen zonder 4.
15.007 vervalt door aanname van 15.006,
15.019 wordt ingetrokken.
Programmacie; wat zo juist is aangenomen zijn de 1e 5 punten. Wij 
hebben een uitspraak gedaan over basisinkomen.
15-020
Mw. Groenman; Technisch kan het wellicht, vooral als je er in gelooft.
Het gaat in de richting van een basisinkomen. Wij zijn geen getuigenis 
partij. Haar grootste bezwaar is, dat wanneer je onderzoek gaat doen, 
men zal zeggen dat B'66 voor basisinkomen is.
Het is een alibi voor de zwakkeren in de samenleving om daaraan niets 
meer te hoeven doen. Het belangrijkste argument is van politieke aard.
Wij voeren een beleid waarmee wij 00k regeringsverantwoordelijkheid kunne 
dragen. Als wij ons nu uitspreken over basisinkomen, maken wij ons niet 
geloofwaardig. Het gaat ten koste van onze aandacht van milieu en indi- 
vidualisering. Ze wil geen basisinkomen blokkeren. Je kan echter niet 
een beetje kiezen voor basisinkomen.
Ontraadt de motie van van Schilfgaarde. Wij komen met de resolutie over 
arbeid en over sociale zekerheid een heel eind in de richting.
HB kan zich een heel eind vinden in de richting van de argumenten van 
mw. Groenman.Be tussepositie, daar zit de clustering in van een aantal 
motie, zegt, wij willen thans dat men zich vender verdiept in de gevolger 
van basisinkomen.
Het HB wil amendement 15.020 gewijzigd ovememen. Be wijzigingen zijn;
5e gedachtestreepje de eventuele invoering
4e gedachtestreepje najaarscongres vervangen door zo mogelijk voor de 

verkiezingen van 1986.
Mw. Boogerd heeft moeite met deze benadering van het HB. Zij is het 
niet eens met de TK-fraktie dat het kan worden uitgelegd dat B'66 kiest 
voor een basisinkomen.
In stemming 15.020: aangenomen.

Hotie 13.01
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Amendementen 15.05a en 13.05b:
Indieners verschil tussen a en bs in b. wordt gesteld dat op langere 
termijn gestreefd meet worden naar een zodanig basisinkomen dat gen 
onafhankelijk bestaan gevoerd kan worden.
Van der Zalm: de genuanceerdheid in de motie van Schilfgaarde blijkt 
genoeg.
HB: Het gaat om de termijn. Motie van Schilfgaarde gaat veel harder, 
harder dan wij willen. Het is technisch mogelijk, maar maatschappelijk 
en politiek onaanvaardbaar. Een stelsel dat tientallen jaren nodig heeffc 
gehad om een bolwerk te worden breek je niet zo enel af.
Wij moeten precies weten waar wij over praten.
In stemming 13.05b: verworpen.
In stemming 13.05a; verworpen.
HB resolutie - geamendeerd in stemming: aangenomen.
Be amendementen 13.011 t/m 13.016 met uitzondering van 13.013 zijn 
vervallen. Amendement 13.013 is overgenomen.
In stemming HB-resolutie; aangenomen.
18. UITSLAGEN VBHKIEZINGBN
PSVI-bestuur
1. Van Eupen 574 stemmen
2. van Eijk 555 stemmen
5. Hocgervorst 239 stemmen
4. Ocstra 203 stemmen
5. Van Beek 81 stemmen
Be eerste 4 zijn gekozen.
Partijvoorzitter 
B.v.d. Bos 1 stem 
Kersthold 16 stemmen
Kohnstamm 325 stemmen en aldus gekozen.
Ongeldig 5 stemmen.

Be voorzitter sluit onder dankzegging aan alle medewerkers het 
congres.


